
PROTOKOI NTXLVI/2074

z Sesii Rady Gminy Rybno odbytej w dniu 6 sierpnia 2014 roku
w Sali Konferencyjnej Urzgdu Gminy Rybno pod przewodnictwem

Pana Mariana Ligmana - Przewodnicz4cego Rady Gminy
Obrady rozpoczgto o godz.9:00, zakoftczono o godz.10:45

Stan osobowy Rady - 15 RadnYch.

W obradach zgodnie z list4 obecno3ci uczestniczylo 12 Radnych

- lista obecno5ci stanowi zal4cznik do protokolu.

Nieobecni: pani ElZbieta Jgdrzejewska, Pan J6zef Maciejewski, Pan Karol Z6tatuki

Spoza Rady Gminy w sesji uczestniczyli:

1.. Pan Edmund Ligman - W6jt GminY
2. Mieszkarlcy, w liczbie - 6
- listy obecno6ci stanowi4 zal4cznik do protokolu.

Ad. 1i2.

Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocno6ci obrad.

obrady XLVI sesji Rady Gminy Rybno otworzyl o godz.9:00 Pan Marian Ligman
pr"e*odrocr4cy ifady bminy. Powital wszystkich obecnych. Nastgpnie stwierdzil,

Ze po sprawiie"iu iisty obecno6ci, na sali znajduje sig 1 Radnych, co stanowi

kworum niezbgdne do podejmowania prawomocnych uchwal'

Ad,3. Ustalenie Porz4dku obrad.
1. Otwarcie sesii.
2. Stwierdzenie prawomocno6ci obrad.
3. Ustalenie porz4dku obrad.
4, Prryjgcie protokolu z XlVsesji Rady Gminy Rybno

5. Podjgcie uchwal w nastgpuj4cych sprawach:

l) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2014'2020'

2) zmian w bndhecie Gminy Rybno na 20 I 4 rok,

:l ,-i*y *1* ay Nr Xfi tCitl4 z dnia25 czerwca 2014t. w sprawie nieodplatnego nabycia

nieruchomo6ci przez Gming RYbno,

4; * spra.ie okre6lenia czasu bezplatnego nauczania, wychowania i opieki w przedszkolu

oiaz iplat za Swiadczenia udziel ane ptzez przedszkola, dla kt6rego organem prowadz4cym

jest Gmina RYbno.

6. Wolne wnioski i zaPYtania.

7. Zamknigcie obrad.
Przewodicz4cy Przedstawil porz4dek obrad, kieruj4c zapytanie o ProPozyc1e

zmiany porz4dku obrad'
W spra*ie zmiany porz4dku obrad glos zabrali:

*01 C-i"y pan ndmund t igman :,,w zwiqzku z 
.uzyskaniem 

pienigdzy na zakup

samochodu przecitopo2arowego, chcialbym wnieSt zmiany ut wieloletniej Prognozie



Finansowej oraz bud2ecie Gminy Rybno na 2014 rok. Dzigkuig Pnfistutu Radnym za

przybycie na dzisiejsz4 sesjg ."
Przewodnicz4cy Rady Pan Marian Ligman zaproponowal wprowadzenie wniosku w pkt 5

ppkt 5.

Nastgpnie Pan Marian Ligman - Przewodnicz4cy Rady poddal pod glosowanie
porz4dek obrad:
Rada Gminy w glosowaniu jawnym na ustawowy sklad Rady 15 Radnych w
obecno6ci 12 Radnych, jednoglo6nie 12 glosami ,,2a" przyigla porz4dek obrad

XLVI sesji Rady Gminy, kt6ry po otwarciu sesji, stwierdzeniu prawomocnosci

obrad i przedstawieniu porz4dku obrad oraz jego zmian, co stanowilo w pkt 5: ppkt
5, po zmianach jest nastgpuj4cY:
4. Prryjgcie protokolu z XLV sesii Rady Gminy Rybno.
5. Podjecie uchwal w nastgpuiqcych sprawach:
1) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Rybno na lata 20L4-2020'

2) zmian w bud2ecie Gminy Rybno na 2014 tok,
3j zmiany uchwalyNtXLy/42/14 z dnia 25 czerwca21l4r. w sprawie nieodplatnego nabycia

nieruchomo6ci przez Gming RYbno,

4) w sprawie okreSlenia czasu bezplatnego nauczania, wychowania i opieki w przedszkolu

o, az iptat za lwiadczenia udzielane przez przedszkola, dla kt6rego organem prowadz4cym

jest Gmina Rybno,
s) wniostu woita Gminy o wyrazenie zgody na przemaczenie srodk6w pieniginych na zakup

samochodu przeciwPoiarowego .

6. Wolne wnioski i zaPYtania.
7. Zamknigcie obrad.

Ad.4. Przyjgcie protokolu z XLV sesji Rady Gminy Rybno'
przewodiiz4cy Rady zwrOcil sig do Rady o zabranie glosu w sprawie protokolu z

XLV sesii Rady GminY.
Nie zgloszono wniosk6w i uwag do protokolu z poprzedniel ses]l 

-lan 
Marian

Ligma; - przewodriczqcy Rady poddal pod glosowanie protok6l z XLV sesji Rady

Gminy:

Rada Gminy w glosowaniu jawnym na ustawowy sklad Rady 15 Radnych w

obecnoSci 12 Radnych, iednoglo5nie glosami:
-72 - ,,2a",
- 0 - ,,przeciw"
-O - ,;wsfirymuj 4cYch sig"
protok6l z XLV sesii Rady Gminy pruyigla

5. Podjecie uchwal w nastgpuj4cych sprawach:

1) zmianv Wieloletniei ProSnozy Finansowej Gminy R}'bno na latq 201'4:2Q20 
.p.^*.d"t.rq.y RJy .dczytal projekt uchwaly. Nastgpnie wyja5nierl udzielil W6jt

Gminy pan Edt"utra iig; . Wskazal, ze zrniany Wieloletniej Prognozy Finansowej

orcz budlett Gminy spowodowane sA otrzymaniem Promesy na zalrP samochodu

przeciwpoLaro*ugo aiu OSP Zabiny, o kt6ry wnioskowal Radny Pan Eugeniusz

wierzuicti. Koszizakupu samochodu wynosi okolo 800 00021, z tego 176 00021 to

koszt Gminy.
Ponadto w dniu dzisiejszym dokonano zmiany dochod6w i wydatk6w:

a



Dochody gminy Rybno w roku 2014 roku zwigkszono o kwotg 688 064,0021 i po
zmianie wynos z4 26 341 250,3221.

Wydatki gminy Rybno w roku 2014 zrrlntelszono o kwotg 878 064,002t i po zmianie
wynoszA 26 178 335,32 zl.
Przychody - inne Zr6dla (wolne Srodki) zwigkszono o kwotg 190 000,0021 i po
zmianie wynos 24780 000,0021.
Rozchody wynosz4 942915,0021, w tym: splata po?yczek zaci4gnigtych z BGK
(prefinansowanie) w wysoko6ci 138 215,0021; splata po2yczek z \AIFOS w wysoko6ci
429700,0021; splata kredyt6w w wysoko6ci 375 000,0021.

NadwyZkg bud2etu gminy w wysoko6ci 162915,002t oraz wolne Srodki w wysoko6ci
780 00Q00zl przeznacza sie na Planowan4 splatg rat kredyt6w i poizyczek w
wysoko6ci 942 915,002t.

Kwota dlugu na koniec 2014 roku wynosi 4 009 563,421.

Nastgpnie Przewodnicz4cy Rady otworzyl dyskusjg nad projektem uchwaly. Wobec

braku pytarl Pr zewodnicz4cy zamkn4l dyskusjg i poddal pod glosowanie proiekt
uchwaly w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Rybno na lata

20't4-2020.
Rada Gminy w glosowaniu jawnym na ustawowy sklad Rady 15 Radnych w
obecno6ci 12 Radnych, jednoglo6nie glosami:
-12 - 

"za" '
- 0 - ,,przeciw"
- 0 -,;wstrzymr44cych sig"
podjgla uchwalg Nr XLVI/45/f4 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognory
Finansowej Gminy Rybno na lata 20'l'4'2020.

Uchwala stanowi zal1cznik do protokolu

2) zmian w bud2ecie Gminy Rvbno na 2014 rok
przewodnicz4cy Rady odczytal projekt uchwaly. Nastgpnie wyjaSnief udzielit w6jt
Gminy Pan Edmund Ligman.
W dniu 6 sierpnia br. wprowadza sig zmiany nastqpuj4co:

Dzial 400 Wytwarzanie i zaopatrywanie w energig elektrycznq, gaz i wodg
Dokonuje sig zmian miqdzy paragrafami wydatk6w bie24cych na wynagrodzenia

bezosobowe w wysokosci 8 000,0021 w zadaniu pn. ,,Opracowanie projektu zaloaerr.

do planu zaopa&zenia w cieplo, energie elektryczn4 i paliwa gazowe dla gminy
Rybno" w zwi4zku z ptzeptowadzeniem zapytania ofertowego zgodnie z
Regularninem zam6wieft Publicznych Urzgdu Gminy Rybno i wylonieniem osoby

cywilnej.
DzialT20Informatyka
Dla zadania pn. ,,Likwidacja barier wykluczenia cyfrowego na obszarze Gminy

Rybno" dokonuje sig przeniesienia dochod6w bieZ4cych:

- z parugralu 2707 w wysokofci 501 230,05 zl na patagraf 2007 (Srodki z Unii

Europejskiej),
- " pui"grufu 2709 w wysokoSci 88452,35 zl na paragtal 2009 (Srodki z B.od2ej't

Parlstwa).
Dzial 750 Adminiskacja Publiczna



W rozdziale ,,Urzgdy gmin" zwigksza sig wydatki biez4ce w wysoko5ci 1 000,002t-
wplaty na PEFRON.
W rozdziale ,,Pozostala dzialalnoit" zwigksza sig wydatki biei4ce w wysoko6ci
12 600,0021na zakup uslug remontowych i zakup uslug pozostalych.
Dzial 754 Bezpieczeristwo publiczne i ochrona przeciwpo2arowa
Planuje sig wplyw dochod6w inwestycyjnych - Srodk6w z Regionalnego Programu
Operacfnego Warmia i Mantry 2007-2013 na zadanie inwestycyjne pn. ,,Poprawa
bezpieczefistwa ekologicznego na terenie gminy Rybno poprzez wyposa2enie OSP

Zabiny w samoch6d ratownictwa ekologicznego" w wysoko6ci 504 000,0021

Planuje sig wydatki inwestycyjne nawf wf zadanie w wysoko5ci 680 40O0021.

Dzial 801 O6wiata i wychowanie
Dokonuje sig przeniesienia wydatk6w bie24cych w rozdziale ,,DowoZenie uczni6w
do szk6L" w paragrafie ,,zakup uslug pozostalych" z Urzgdu Gminy Rybno w
wysoko6ci 130 500,0021 do jednostek oSwiatowych nastgpuj4co:
- SPleglia 1 500,0021

- SP Koszelewy 9 000,0021

- SP Rumian 25000,0021
- SP Rybno 25 000,0021

-SPZabiny 15 000,0021

- Zesp6lSzk6l Rybno 55 000,0021

Nastgpnie Przewodricz4cy Rady otworuyl dyskusjg nad projektem uchwaly. Glos w
dyskusji zabrali;
Radny Pan Bogdan Kopafiski zwr6cil sig do W6jta Gminy: ,,czy samochid

przeciwpoiarory dla OSP Zabiny zostanie zakupiony ieszcze w tym roku? "
W6jt Gminy - Pan Edmund Ligman odpowiedzial: ,,tak"
Radny Pan Bogdan Kopafiskiz ,,czy uobec tego jednostka bgdzie miata duta samochody?"

W6it Gminy - Pan Edmund Ligman odpowiedzial: ,,nie".
Wigcej pytarl nie wniesiono, w zwi1zki z tym Ptzewodricz4cy Rady - Pan Marian
Ligman poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zmian w budiecie
Gminy Rybno na 2014 rok.
Rada 

- 
Gminy w glosowaniu jawnym na ustawowy sklad Rady 15 Radnych w

obecno6ci 12 Radnych, jednoglo6nie glosami:
-72 -,,2a",
-0 - ,rptzeciw"
-0 - ,;wsizymuj4cych sig"
podjgla uchwalg Nr XLVI/a6fl4 w sprawie zmian w bud2ecie Gminy Rybno na

2074rok
Uchwala stanowi zal4cztnk do protokolu.

3) zmiany uchwalv Nr xlv/42l14 z dnia 25 czern/ca 2014r, w sprawie nieodplatnego

nabycia nieruchomo5ci przez Gmine Rvbno

przewodnicz4cy Rady odczytal projekt uchwaly. Nastgpnie wyjasnierl udzielil w6jt
Gminy Pan Edmund Ligman: ,,taka uchwata byta iuz pofuimounna. Przy przebudowie

dr6g 
'wewngtrznych w Tuczknch i szczuplinnch - na terenach popegeerowskich,

otrzymali'my dafnansowanie. Inwestycja zostata iui zakaficzona, czekamy na odhi6r tei



inwestycji przcz wykonawcg. C46i tych dr6g jest ju2 w zasobie gminnym, c46t ut zarzqdzie

Agencji Sknrbu Patishaa. Agencja chce nam przekazat te drogt, natomiast wkradl sig bl7d,
je6li chodzi o wielkoS| powierzchni tychie dr6g. Agencja nie wykazala tyle powierzchni tych

dr6g i musimy na nowo podj7i uchwatg, aby moLnn byto podpisat protok6l i notainlnic
przejqt te drogi. lest to kosmetyka poprzedniej uchwaly."
Nastgpnie Przewodnicz4cy Rady otworzyl dyskusjg nad projektem uchwaly. Glos w
dyskusji zabrali:
Radny - Pan Andrzej Kornacki powiedzial: ,,czy 7o tym wypadku stara uchwal nie musi
byt uclrylona?"
W6jt Gminy - Pan Edmund Ligrnan odpowiedzial: ,,nie musi byf uchylona".

Wigcej pytarl nie wniesiono , w zwi4zki z tym Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian
Ligman poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zmiany uchwaly Nr
XLV / 42 / 1,4 z dria 25 czerwca 201,4r . w sprawie nieodplatnego nabycia

nieruchomo6ci przez Gming Rybno.

Rada Gminy w glosowaniu jawnym na ustawowy sklad Rady 15 Radnych w
obecno6ci 12 Radnych, jednoglo6nie glosami:
-12 -,,2a",
- 0 - ,,przeciw"
-0 - ,;wstrzymui4cych sig"
podjgla uchwalg Nr XLVI/4/f4 w sprawie zmiany uchwaly Nr XLV/42I14 z dnia

25 czerwca 2014r. w sprawie nieodplatnego nabycia nieruchomoSci przez Gming Rybno.

Uchwala stanowi zal4cznik do protokolu.

4) w sprawie okre6lenia czasu bezplatnego nauczania. wychowania i opieki w
przedszkolu oraz oplat za 6wiadczenia udzielane przez Przedszkola' dla kt6rego

organem prowadzecvm jest Gmina Rvbno
Priewodnicz4cy Rady odczytal projekt uchwaly. Nastgpnie wyja6nierl udzielil w6jt
Gminy Pan Edmund Ligman: ,,w ubiegtym roku prozuadzili1my iu2 dyskusie' ie po wy2ei

6 godzin roilzice wnoszq oplatg w wysoko$ci 1 zt. w6wczas taka uchwata nie byla kanieczna .

W tti ,h*iti musi byi podjgta, aby rodzice od wrze6nia mogli tak4 uchwatg uiszczat'"

Nasigpnie Przewodnicz4cy Rady otworzyl dyskusjg nad projektem uchwaly' Wobec

brakrrpytarl Pr zewodricz4cy zamkn4l dyskusjg i poddal pod glosowanie projekJ

uchwaly w sprawie okreslenia czasu bezplatnego nauczania, wychowania i opieki w

przedszkolu oraz oplat za Swiadczenia ud zielane przez przedszkola, dla kt6rego

organem prowadz4cym jest Gmina Rybno.

Rada Gminy w glosowaniu jawnym na ustawowy sklad Rady 15 Radnych w
obecno6ci 12 Radnych, jednogloSnie glosami:
-72 -,,2a",
- 0 - ,,przeciw"
-0 - ,Tvsfizymuj 4cych sig"
podjgla uchwalg Nr XLVI/48fl4
nauczania, wychowania i oPieki
udzielane ptzez przedszkola, dla

w sprawie okreSlenia czasu bezplatnego
w przedszkolu oraz oplat za Swiadczenia
kt6rego organem prowadz4cym jest Gmina

Rybno.
Uchwala stanowi zal4cznik do protokolu.



Ptzewodnicz4cy Rady w tej kwestii udzielil glosu W6jtowi Gminy, kt6ry wyja6nil:
,,jak wspomnialem jesicni4 ubie$ego roku, Radny Pan Eugeniusz Wierzbicki zto2yl wniosek o
zakup samochodu straiackiego dla OSP Zabiny. Ten samochdd chcemy zakupii,
dofnansowanie zoynosi 504 000,002L"
Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,,nie tak dawno mstanawinli1my sig nad
€rodkami unijnymi na lata 2014-2020. Myileli6my, i.e 1rodki pojawiq sig w Il p6lroczu 2014
roku. TaN jak Pan W6jt powiedziat, byt moie at 2015 roku nastqpi kumulacja 6rodkmo, to
wydaje sig byt realne."
Nastgpnie Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman poddal wniosek W6jta
Gminy o wyraZenie zgody na przekazarie pozyskanych Srodk6w na zakup
samochodu przeciwpo2arowego dla OSP w Zabinach pod glosowanie.

Rada Gminy w glosowaniu jawnym na ustawowy sklad Rady 15 Radnych w
obecnoSci 12 Radnych, jednogloSnie glosami:
-12 -,,2a",
-0 - ,przeciw"
- 0 -,,wstrzymuj4cych sig"
przyigla uchwalg w sprawie wniosku W6jta Gminy o wyra2enie zgody na
ptzeznac.zenie 6rodk6w pienigZnych na zakup samochodu przeciwpoiarowego dla
OSPWZabinach.

Ad.6. Wolne wnioski i zapytania.
Glos zabrali:
Pruewodniczqcy Rady - Pan Marian Ligman powiedzial: ,, przed sesj4 poprosilem, aby

Kolega Przewodniczqcy dostarczyl Pariskou Radnym kopig pisma, kt6re wplynglo 30 czenoca

201,4r, kierotoane ilo Raily Gminy Rybno, podpisnne przez Paishoo Eltbietg i Arkadiusm
Krupiiskich. W tym pi1mie Paristtoo Krupiiscy zadajq L4 pytafi i L4dajq odpowiedzi ma te
pytania. Po przeanalizoanniu tego pismn, doszedtem do wniosku, ie na wiele z tych pytari
kampetentny do odpowiedzi jest W6jt Gminy, nie ni Rada. Po drugie, ponituai
zaadresowane jest do Rady Gminy Rybno wigc ilo wszystkich Radnych a nie do

Przewodniczqcego. Wigc udostgpniam, to Pairstwu Radry1m, bo byt moin ktoi z Radnych

indywidualnie chcialby sig njq6 odpowiedzi7 na tu pytania. Doszedfum do wniosku, aby

przzkazat Pafistwu Radnym, n tak2e przekazatem niniejsze pismo Panu W6jtowi. Partstwo

Krupifiscy zostali poinformowaniu o przeknzaniu pisma do Wdjtn. Ieileli kto6 z Radnych, chce

indywidualnie zajmownt sig problemami i odpowiadat Pafistwu Krupiiskim na pytanin tu
znwafte ma tal<4 oknzjg po zapoznaniu sig z pismem. Z posiadanych informacji Pnn Wdit
udzielil odpowiedzi ma pismo Pafistwa Krupifiskich."

W6jt Gminy - Pan Edmund Ligman powiedzial: ,,nkoiczyli€my inwestycjg r0 postaci

knnalizacja Tuczki-Koszelezay. Czekamy na zwrot pienigdzy za tg inwestycig. W Koszelewach

odbylo sig zebranie wiejskie, podczas kt6rego przedstawiono mieszkaicom mo2liwoici
podlqczenia sil do kanalizacji. Moina to zrobit indywidualnie, pod nadzorem Zaktadu

Gospodnrki Komunalnej, a tnkie skorzystai z pomocy wykonawcy.



Zakoficzona zostata c43t remont1ut w szkolach. W tej chaili prowadzimy jeszcze da66
obszerne remonty w Koszelewach i Znbinach. Zostaty zakoitczone budowy chodnikow i dr6g
wewngtrznych Tuczkach i Szczuplinach. Mamy ztoinne wnioski na takq samq inwestycjg w
Koszelcwnch i Koszelewkach. Chciatbym, aby jak najszybciej inwestycje te doszly do skutku.
Dobiega kortca inwestycja w leglii. Skladamy riwniei wniosek na odnowg utsi Szczupliny,
przy wsp6tudziale mieszkaic6w i rady soteckiej. Za6 w Rumianie chcemy dokafrczyi kalejny
etap w zakresie odnowy wsi. Otrzymali4my du2q ilo66 mateialu na zatoczki autobusowe przy
drodze uojew6dzkiej nr 538 w Gralewo-Stacja, w Dgbieniu. Na budowg chodnikn od
cmcntarza do ul. Dworcowej oraz przy ul. Praskiej w kierunku uI. I-e6nej w Rybnie. Robimy
projekt na ruch picszojezdny. lak ju2 wspomnialem zlo2yliSmy wniosek o {rodki na zakup
samochodu dla jednostki OSP w Zabinach."
Radny - Pan Eugeniusz Wierzbicki podzigkowal za zaanga2owatie i wytrwalo6i w
tej sprawie.
Radny - Pan Bogdan Kopafiski zapytal: ,,czy koszt podtqczenia do knnalizacji le2y po
stronie mieszknriciw, czy bgdzie pokryty z projektu? "
W6jt Gminy - Pan Edmund Ligman: ,,podlqczenie linii g!6wnej do ostatniej studzienki
jest kasztem kaidego gospodarstwa domowego. W ubieglym roku przeliczali4my koszty, ale
byloby to nieporozumienie, bo w Zabinach jedni mieli np. 5 m a drudzy 15m odlegloici.
Poinformowali1my, ic sq r62ne moiliwoici podtqczenia sig. Prowadzqc linig starali€my sig

aby przebiegata jak najbliitj ka2dego gospodarshua domowego. Podt4czenie do pierwszej
studzienki jest kosztem kn2dego gospodarstwn domowego."
Radny - Pan Edward WiSniewski: ,czy jest moiliwo66 poprautienia warunkiw
wypoczynku na naszych pla2ach?"
W6jt Gminy - Pan Edmund Lignan: ,,w jakim kantek6cie?"
Radny - Pan Edward Wi6niewski: ,, na przyktad uyglqd plai.y" .

W6jt Gminy - Pan Edmund Ligman: ,,co do samej pla2y, to dbamy o to. Natomiast jeieli
chodzi o jako6( toody, to nie mama wptywu na poprawg tego stanu. W tej chwili jesteSmy w
trakcie prrekazywania gruntu pod Szczuplinami, chodzi o ten cypel. leinli znajd4 sig gminne
pieni4dn, to ten cypel bgdzie zagospodarowany na takq prawdziwq p\ilry."
Radny - Pan Edward Wi5niewski: ,,rozumie, fak$cznie chodzi jednak o tg wodg. My to

rozumiemy ale tym ludziz, ktorzy tu przyjad4 nie rozumiej7 tego."
Radny - Pan Andrzej Kornacki zwr6cil sig do Pana W6jta: ,,jak wyglqda sytuacja z

drogami osieillowymi u Hartozttcu? Po drugie, czy pojawily sig mo2e 6rodki, czy tei
mo2liwoSci rozpoc4cia chocia2by budowy remizy? "
W6jt Gminy - Pan Edmund Ligman: ,,co do budowy remizy nie mamy jeszcze takich
mo2liwoici. Co do budowy dr6g , w tej churili mnmy utykonany projekt dr6g. Myilg, n w
niedlugim czasie spotkamy sig z mieszkaricami tego osiedla i przedstawimy jak to wyglqda."
Pan Piotr Rydel-mieszkaniec wsi Rumian: ,,jestem reprezentantem Towarzystwa
Mitoinikaw Ziemi Lubawskiej. lu2 od kilku lat pracujemy na temat tego konkretnego

wydarzenia, uczczenia pobytu lotnikow angielskich na naszych turenach i pomoc

mieszknfrc6w ziemi lubawskiej dla ziemi dziatdowskiej. W tej chwili potustata pierwsza

Iconsultncja naszej historii przy wspdtpracy z IPN z Gilniskn. Chodzi nam aby nie zarzucono

nam falszywej histoii albo, 2e tworzymy niepraadziwq historig. W ubieglym roku przebywal
u nas nmbasador angielski, r6wniei rozmawiali1my na temat upamigtnienia tego zayilarzenia.

Po rozmowach ut Towarzystwie bgdziemy ofcjnlnie wystgpowat do Pana W6jta i Urzgdu

Gminy w tej sprawie, Chodzi nam o upnmigtnienie generalnie pobytu na ziemi lubawskiei,
g!6wnie na obszarze Gminy Rybno. Chodzi nam r6wniei o poknzanie cafugo terytoium
Gminy, gJ6wnie aby byto to na terenie miejscowoici Rybno, z mo2liwo6ciq aby na tych



budynkach gdzie ci lotnicy przebyuali umie1cit tabliczki, bo przebyuali oni w wielu
budynkach migdzy innymi w Gronowie, Kostkowie, Rumianie, Liilzbarku. Chcemy stworzyt
nawet szlak turystyczny pobytu angielskich lotnik6w wraz z nazutisknmi tych mieszkafic6w.
Zaszlo pewne nieporozumienie, zeby umieicii tablicg, czy pomnik w ogrodzie przy szkole w
Rumianie. Byloby to jednak nieporozumienie, bo bardziej chodzi nam o pokazanie catego
terytorium i wtedy bfuby to wedlug naszej koncepcji miejscowoii Rybno, a na budynkach w
kt1rych przebyuali taka infurmacja znalazlaby sig. Sprawa jest migdzymarodowa i waga tego

wydnrzenin, odstonigcie, powinno byt. poprzedzone konsultacjami w sprawie lokalizacji
miejsca upamQtnienin, 2eby to miejsce byto publicznie dobrze widoczne, 2eby mieszkaficy
mogli to zobaczyt. Dzigkujemy za sugestie, 2e Gmina chciata pomdc, ale je2eli chodzi o

miejsce przy szkole w Rumianie uwaiamy, ie bytoby to pewne nieporozumienie."
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,, chcialbym ztoiy( podzigkowanra
na rgce Rndy dln stra2y w Rumianie, ze szcreg6lnym uwzglgdnieniem jej naczelnika, za

zaanga2owanie u akcjg ratowniczq u czasie gnszenin poinru naszego gospodarshaa.

Co jest z protokalnmi z sesji, z ich dostgpnoiciq przed przyjgciem przez Radp? Czy istnieje
taka mo2lituoSt, ieby obywatel mial moilizoolt zapoznania sig przed zatwierdzeniem go.

WilC, in nic nie stoi na przeszkodzie, 2e zanim stnnie sig obozaiqzujqcym dakumentem Rady,

aby obywatel m6gt zapozna( sig z treici4 protokolu. Nie zaiem jakn jest praktyka, ab z tego co

slyszatem poprzednio, zasipgajqc informacji w Gminie nn ten temat, nagrania niz sq

przechozoyw ane po zatwier dzeniu protokatu, "
Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,,prak$ka jest taka, in do momentu sesji

Radni majq moiliwoii zapoznania sig z protokolem. lak Pan zauwa2yl ten protokot jest

mhoierdzany przez Radg. Dopiero po takim zahaierdzeniu jest podpisywnny Przez
prrewodnicz7cego rady. Wtedy biorg odpowiedzialnoii za prautidlowo11 tego protokolu.

llzoaiam, ie praktyka kt6ra jest stosowana jest zasadna dlatego, in w protokole mogq znablt
sig znnczqce, powiedzmy problemy. Mog4, nie m6wig ire musz4 sig znaleli, ale mogq. le2eli
zostanie to opublikowane a ja poilpisry z kolei protokol inny, bo tamten musiat byt
zrzeryfkawany. Wigc tutaj nastqpi ju2 pewna kolizja z prawem. Uwa2am, 2e taka praktyka,

kt6ra jest stosoruana do tej pory jest praktyk4 zasadnq. le2eli Radni uuaiaiq inaczej mogq

znbrai glos w tej sprawie. Ale my1lg, 2e top co do tej pory jest praktykotuane ma swoie

uzasadnienie."
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,,Panie Przezuodniczqcy, nie

chodzi mi o publikncjg, chodzi mi o moiliwoit wglqdu ka2dego obywatela na msadzie, 2e

sklndn uniosek o moiliwoii przejrzenia tego protokotu, nie zale2nie czy go dotyczy, czy tei
nie. AIe jest obywatekm i czlonkiem spotecznoici loknlnej, w zu,i7zku z tym moie r6wnie2,

dbad o wtasny interes lub interes spoteczny, chce zzstawii to z zolasnymi przekonaniami o

prrebiegu sesji. M6wig nie o o zapoznaniu sig z protokotem iako jui dakumentem

zntwierdmnym, ale z jego wersjq roboczq, tak jak majq do tego prawo Radni. My6Q, ie nie

stoi to w jakiejS kalizji, 2eby obywatel indyaidualnie m6gt miet dostgp do tego protokotu, aby

sprawdzil, czy poczynione tam zapisy s4 zgodne. Kedy na sesji Rada przeglosuie, to wiwczas
trudno zonieit jakiei korekty przez kogo6, kto nie zna tre6ci. Myllg, in tego typu dostgp nie

statby w sprzccznoici z zasad4 o kt6rej Pan m6ai."
Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,,nie widzg r62nicy migdzy

udostgpnieniem protokolu jednej osobie a szerokiej publiczno1ci. Nie chcg, aby tak dzialo przed

momentem, kiedy Rada podzjmuje uchwatg co do zasadnoici i zgodnoici protokolu sesji."

Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,, Panie Przewodniczqc mnie

chodzi o tak4 zasndp, Pan chyba reprezentuje inny model demokrncii, bo tak mi sig wydaje, ic
ma onn charakter przedstawicielski a nie zoladczy. Nie clndzi mi o liczbg os6b maj4cych dastgp



da protokotu, tylko o tak4 zasadg, 2e obywatel opr6cz swoich przedstawicieli, moze sam

osobi1cie sprauowai funkcjg kontrolnq nad wladz4 go reprezentuj7cq. Nie jest tu kwestia

Iiczby, tylko kwestia pojgcia. Jeili dokument jest przyjgty przez Radl, to obywatel nie jest

nieiwiailamy tego, 2e jest on jeszcze w wersji robocrej i 2e nie mo2:e powotywai sig na peTone

usterki w nim zawarte, bo on nie stat sig jeszcze dokumentem zaftaierdmnym przez Radl.
Myilg, 2eby przemyilet zasadg, bo ona nie stoi w sprrecznoici z wiarygodnoiciq dakumentu,
je6li jest to wersja robocza i ma do niej wglqd, to myilg, 2e nie stopi w sprzecznoSci. Stqd

poddajg Radzie tego Wu praktylq, poniewa2 demokracja lokalna nie polega na $m, 2eby

tylko wybrani mieli pewne prawa, ale r1wniei oni sq reprczentantami zwyktych obywateli.

Mam pytanie dotyczqce tego pisma. Bardzo Panu dzigkuig, 2e przedstawil Pan pismo Radzic'

Zdziwita mnie idea. Kt6ra temu przyiwieca. M6wil Pan, Panie Przewodnicz7cy, it udziclit
Pnn odpowiedzi jako Przewodniczqcy, a jeili ktoi z Radnych indywidualnie ma ochotg

udzieli| odpowiedzi. Muszg przyznai, 2e to dziwna praktyka w moim rozumicniu, ponietoa2

pismo o kt6rym Pan powiedzial jest wyralnie zatytutowane do Rady Gminy Rybno. W
zwiqzku z tym odpowiedi - myilg, 2e przedstawil Pan Radnym, kt6rej nam Pan udzielit,

trochg dziwacznie stoi zu zestawieniu z tym, co Pan poutiedzial. Kieruig pismo do Rady, a tym

czasem Pan jako Przewodniczqcy w imieniu Rady, a teraz sig okazuie, 2e dopiero teraz Rada

ma moilituoit zapoznania sig z tym pismem. Muszg przyzna1, 2e jest to praktyka nicznana

mL ale moire noutatorska,"

Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,,nie udzielalem odpowiedzi na zadane

Wtania, tylko uystnsowatem da PaiLstwa pismo, w kt6rym poinfonnowatem, 2e przekazuig

pismo do W6jta Gminy Rybno. A 2e podpisnlem sig jako Przewodniczqcy, to jui na pocz4tku

podkreilitem, ire poniewa2 pismo byh skierowane do Rady, zt:igc do ka2dego z nas, wipc do

mnie te2. A poniezoa| pisma, kt6re kieruig da kagokolwiek z racji pelnionej funkcji, podpisujg

jako Przetuodnicz7cy a nie jako Radny. To jest moja odpowiedi na to pytanie. Natomiast

odpoaiedzi na pismo uzyskal Pan od Pana W6jta. Proszg nie m6wit, 2e odpowiadatem na to

pismo, poinformowatem Paistwa o dnlszej drodn tego pisma."
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,,Pros4 Pana, raz Pan

powieilziala ilebym nie m6wit, 2e Pan odpowiadnt na nasze pytania, a teraz Pan powiedziat,

2e nie odpowiadat Pan nn nasze pismo. Kto ma wigc odpowiedziet na to pismo? Bo przyznam,

to 2e skierowat Pan pismo do W6jta, to chwata Panu za to. Natomiast nie zmienia to postaci

rreczy, 2e nasze pismo dalej kierowane jest do Rady Gminy Rybno. A to, 2e Pan w tym piimie

m6wi, ire ta problematyka poruszana jest poza sfer4 dziatania Rndy, jest dla mnie c4scxowo

dyskusyjne. Z tego, jnk ja rozumie organizacjg samorzqdu, to Rada Gminy mn nie tylko

kampefuncje uchwalodawcze, ale r6wnie2 sprautuie nadz6r nad dzialaniem organdw

atylanawczych, czego najlepszym dowodem iest to, 2e skargg na dzialania ,organ6u
utykonawczych kieruje sig wlainie do Rady. Takie sq procedury. Wobec tego, zdecydowaliScie

sig Pafistwo, Pan zdecydowa! sig skieroutai nasze pismo do W6ita Gminy Rybno, to jest godne

najtuy2szej pochwaly. Natomiast ono powinno byt skierowane po to, aby W6it Gminy Rybno

udzielil odpowiedzi Radzie Gminy Rybno, a Rada Gminy 
^eby 

udzielila odpowiedzi

nadawcom tego pisma. Taka jest moim zdnniem zasada dziatania mechanizm6w, kt6re w tym

momencie powinny obowi4zywai. Bo wydtje mi sig to, o czym Pan powiedzial..."
Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,,przepraszam Panie Krupifiski, takn jest

zasaila zaedtug Pana? "
Pan Arkadiusz Krupiriski-mieszkaniec wsi Rumianz ,, tak..."
Przewodniczqcy Rady - Pan Marian Ligman: ,, Pan zuie o procedurach, my tei . Wiemy

tei doskonale, 2e jeinli pismo jest skierowane przekserozanne do organu wykanawczego, to

organ wykonawczy musi sig z tego wywi4za6. Wcale nie mialem obowi4zku, podkreilam,



prrekazywa| tego pisma Radryyn po fakcie , kiedy prrekanlem go W6jtowi. AIe, tak jak
mznaczytem, jeieli ktoi z Radych chce indywidualnie zajmowat sig problemami czy
odpowiedziami na pytania znwarte u) tym pi6mie, ma od dzisinj takq moiliwo66. Wypetnilem,
ai nadto swoje zndanie, wigc pros4 nie stawiai mi wigcej zarzut1w, je2eli chadzi o procedury
prreptywu dokument6u."
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian z ,Jestem osobq z dystansem

odnoszqcq sig do swojej wiedzy, stqd zastrzegam, ir ,,wedlug mnie" . AIe bardzo pros4 Pan,
jako osoba publiczna, sprawdzit czy to ,,wedlug mnie" nie jest tei tak wedtug prawa polskiego

i to myilg,2e jest. Natomiast jeili jest takire,2e Pan skierozoat to do W6jta, to nie zmienia to za

iladen spos6b stanu faktycznego. A utygl4da to tak: ja skierowatem pismo da Rady Gminy
Rybno i w zwi4zku z tym, czy Paristzoo zrobiq to w taki spos6b, ic skicrujecie zayytanic do

W6jta, a potem uruchomicie indywidualne aktywnoici Radnych, to mnie nie interesuje. la
skierowatem pismo do Rady Gminy Rybno i od Rady Gminy oczekujg tej odpowiedzi.
Odpowiedzi kompetentnej, odpowiedzi, ktora zostala stworzona w ten spos6b, 2e nci4gnigto
opinii czy zapoznata sig n stanowiskiem organu zoykonawczego i Rada Gminy wzigta na

siebie ciqiqcy na niej obozaiqzek udzielenia obywatelowi odpowiedzi, co leiy w kompetencji

Rady Gminy, jak najbardziej moim zdaniem, ale mo2na to sprawdzit, czy na pewno. W
zwiqzku z tym ciesry sig bardzo, 2e Pan zaclqca do indywidualnych dziatari, Cieszg sig

r6wniei, ire Pan skierowal zapytnnie do W6jta. Ale uwaiam nadnl, 2e obozoi7zek nndzoru nad

dziataniem organu wykonaloczego spoczyTrla migdzy innymi, mimo wszystko na Radzie

Gminy. Chciatbym Toobec tego te2, aby odpowiedl, kt6r4 dostajg byta odpowiedziq, gdzie Rada

Gminy ma nadzor nad tym co sig dzieje. W zwiqzku z W, kiedy otrzymalem odpowiedi od

W6jta Gminy, to myilg, 2e Rada Gminy r6unie2 powinna byi z tq odpowiedziq zapoznana.

leieli stanowisko w tej sprawie zaj4t W6jt Gminy Rybno, a Rada Gminy ma nadz6r nad jego

dziataninmi, to chciatbym 2eby Rada Gminy wiedziata jakiej odpowiedzi W6jt udziclit.
Zwlaszcza, 2e nie oczekiwalem odpoutiedzi od W6jta Gminy, tylko od Rady Gminy z racji iej
obowiqzk6w nadzorczych nad dzialaniami W6jta. W zwiqzku z tym, zwaiywszy na to, co Pan

Przewodniczqcy m6wit na poprzedniej sesji, zu du2ych emocjnch m6wit Pan o kontaktach ze

mnq, to przyznam, ire ta odpowiedi jest bardzo wyura2ona. Ale ja nie kierouratem tego da

Pana, tylko kierowalem do Rady i cieszg sig, 2e w terminie udzielit Pan, mimo utszystko

odpowiedzi. Bo to, 2e dotrzymnt Pan terminu odpowieilzi $windczy o tym, in odpowiadal Pnn

na nasz pismo. Nailal liczg na oilpowiedi Rady Gminy w tej kwestii. Jeieli chodzi o to, co

organ wykonawczy at swoim pi1mie odpowiedzial, to proszg aby Pan Przewodnicz7cy

zapoznat z tym Rafu. Wracaj4c do pisma, chcialbym odnie6( sig do pkt 1.4, w kt6ry podnosimy

sprawg realizncji odcinak zoodaciqgu do naszej posesji.

Nic chodzi mi o to, aby od razu to zrealizoanno, ale taka odpowiedl po 16 latach oczekiwania
jest trochg i:enujqca. Moiecie przeciei dnt obyutatelowi jakqi tam nadzieig, in moze w jakiei|
perspektywie zostanie to zrealizowane. Ale taka odpowiedl po 16 latach jest troclrp dziwaczna.

Nie jestem, n czujg sig obywatelem drugiej kategorii. Naipienu byly twierdrenia, ze nie ma

dokumentu, kt6ry naktadntby na Gming taki obowiqzek. Gdy udato mi sil odnalel(
dokumenty, to Parishao teraz po jakimi czasie m6wicie, ze to poprzednia Gminn. To sukcesja

prnwna was mbozoiTzuje do tego, aby przyjgta uchutata przez Radg Gminy zostala wykonana,

albo irby przynajmniej powiadomiono obywatela, jaka jest perspektywa tego, kiedy sig to
wykona. Czy mogg uzyskat odpowied2 na to?"
W6jt Gminy - Pan Edmund Ligmanz ,,Panie Przewodniczqcy proponowatbym mmknigcie

sesji, z tego wzglgdu, ie zaproponowalem szybkn sesjg . lest okres 2niw, Radni przychylili sig

do mojego wniosku, a my musimy przygotowai dokumenty. Bo wid4, re sesia bgdzie dfuiej
tnuata, z wyznod6w Pana Krupiriskiego, ni2 to wynika z zalo2eri dzisiejszej sesji. le2eli Pan
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sklada zapytnnia i odpowiedzi Pana nie satysfakcjonujq, to prosry sugerowai od razu
odpowiedzi."
Pros4 Pana Przewodniczqcego o zamknQcie sesji, bo obiecatem Railnym, ire bgdzie szybka
sesja a w zwiqzku tym, ie jest okres 2niwny, a ta uchwala musiala byt podjgta, to nastgpnym
rarem Radni nam nie przyjd4 na sesjg."
Przewodniczqcy Rady - Pan Marian Ligman: ,,poutt6rzg swojq odpoutiedL, jeili chodzi o
wodaci4g., to w budiecie na 2014 rok taka inwestycja nie byla zaplanowana i ju2 naiwno nie
zostanie wprowadzona. Czy zostanie w 2015 to oka2e sig przy konstrukcji budietu na kalejny
rok. Taki wniosek zawsze mo2na ponowit, jeitli chodzi o wnioski do budiztu, wtedy moin byi
brany pod uwagg. Ale czy bgdzieT To ja dzisiaj absolutnie na to pytanie nie odpowiem. Ju2
odpowiedziatem Panu na poprzedniej sesji, 2e zo 2014 rok nie ma takiej mo2liwo6ci. Proponujg
mkortczyt temat."
Pan Arkadiusz Krupiriski-mieszkaniec wsi Rumian: ,,ma pytanie, od 16 lat wptacilem
1 000,002t. Co z moimi pienigdzmi? Skoro Pafistwo tak4 metodp przyjmujecie, ja zailajg takie

pytanie, uplacilem konkretne pieniqdze. Paristruo pr6bownli1cie mi udowodni|, 2e to na inny
odcinek. Mam dokumenty, 2e nie na inny tylko na ten. Tak nie lndnie trzymai czyje|
pieniqdzt przez tyle lat i nawet nie powiedziet ,,dobrze prosry Pana mo2e przyszty rok. . .""
Przewodniczqcy Rady - Pan Marian Ligman: ,je2eli wplncit Pan jakiei pieniqdze, to
referat fnnnsoary jest w stanie do tego dotrzet i porozumieniu z Pnnem, je2eli Pnn 24da

zutrotu tych pienigdzy, mo2e Urzqd wyptacil. Rada nie jest od przyjmowania zoptat. leieli ma

Pan konkretne pytania, to chyba mo2na zadawat pytania zo kilku stowach a nie wyglaszat
referaty na knidy temat. Niech Pan szanuje czas tych ludzi, kt6rzy rzeczywi6ci pojawili sig

dzisinj na telefon, bo byla mo2liwo6t pozyskania 500 000,002t. Nie bylo cznsu czekat 7 dnt na

otrzymnnie dokument1w, tylko pojawili sig na telefon, bo jest moiliwo6t zwotania sesii ut

trybie, nie chcg powiedziet pilnym. Dzisiaj taka sesja sig odbyta i prosry daunit ta, 2e ludzie
ci przyszli i pojgli uchzuatg, kt6ra bgilzie slu2yi utszystkim mieszkaricom. W tei chwili, jeizli
ma Pan kankretue pytania , proszg je zadnwai i przestat wygtaszai rozutiniQte referaty."
Pan Arkadiusz Krupirlski-mieszkaniec wsi Rumian: ,tpo pierusze chyba r62ne znamy
defnicje referat6w, a po drugie tylko dlatego, 2e pr6bujg co6 uzasadnit, bo Pan pewnych

rziczy albo nie chce, albo nie rozumie pewnych rnczy. . ."
Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,,prosry Pana przestntbym Pan zarzucat,

gdybym w kaftcu my1lnt tak jak Pan my6li. Niestety proszg Pnna mam wtasny punkt
widnnin i to co powiedziatem, pewnq wiedzg, je2eli chodzi o przeptyw dokumentiw mnm.

Pros4 przestat zarzucat mi tego Wu zachowania."
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,,co ja Panu zarzucam?

Wyjniniam tylko jaka jest procedura odpowiadania na pisma kierowane do konkretnego

organu. Mogg tylko doda6, 2e rreczyatiScie mam wyrzuty sumienia, ie przychod4 tutaj i
prrekraczam czas sesji, poniezua2 sanje Wpowiedzi wyglasmm u punkcie wolne umiaski i
zapytnnia. Dzieje sig to tylko dlatego,2e Pafistwo..., bo to powinno byt tak, 2e jeirli takie

pismo przyclwilzi do Gminy, to Pan uruchamia z jednej strony mechanizm indywidualnego
zapoznania sig Rady, a z drugiej strony zajgcia stanoutiskn przez organ wykonawczy. I potem

w kobjnq sesjg trryrowadzn punkt pt. ,,rozpatrzenie pisma" . Albo komisja skrutacyjna, albo

inny organ odpowiada i zo ramach sesji zaplanowanej, w konkretnym punkcie ja sig attedy

ogranic4, bo otrzymamy od Paishoa konkretn4 odpowiedi na pytania i bgdl wiedzial, co z

tym zrobii. A tak to sq jnkie| opotoieici o indywidualnych zanngaiowaniach. I stqd sq te moje

referaty, bo one s4 Wmuszone tym, 2e Pan w tym momencie nie chcg, bqdi nie moiz
zrozumiet o c4yn jn m6wig. Nie prredluiaj7c, jeinli chodzi o wodoci4g, to moLna to w prosty
spos6b r62nie to rozpatrzy1. leizli Radn i Gmina nie ma takich mo2liwoici fnansowych, to z
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drugicj strony jest Gmina Lubawa. Moina by pomyilzi po mySlei ,,dagadajmy sig, bo
rzeczywi6cie ten odcineN kt6ry mnie dotyczy, !'rzebn przeprowadzit. przez cieki wodne,
poduy2sza to koszt". la ju2 to dawno m6wilem. Moina te2 pomyile(, ire te pieni7ilze, kt6re
dalem, icby arykorzystat i poprowadzit to podtqczenie od Gminy Lubawa. A nie przez 16 lat
stnrano sig udnwat, i.e nie bylo pisma, ie nie bylo wptaty, a teraz m6wit in nie mam
pienigdzy. To nie jest w porz7dku. Natomiast to ju2 sprawa ksiggowoici to &yba nie jest, bo
to Radn bgdzie musiala jakiei stanowisko zajq6. Chcg abyicie Parishtro udzielili mi odpowiedzi
nn to pytania znwarte ro pi6mie. One leiq w kompetencji Rady Gminy. Natomiast co do
punktu 10 i 11 tego pisma, to bnrdzo pros4 Pana Przettodnicz4cego, inby zapozna! Radp z
treici4 odpowiedzi Pana W6jta. Chcg pouiedziei, 2e one bnrdzo sig nie zgadzaj4 z
wypowiedzinmi Pana Stefana Rolki, Pani Anety Psiuk, Pana Edwardn Psiuk i Pann Markn
Wilbrandta, kt6rzy taN jak kiedy udzielali6cie odpowiedzi na skargg na W6jta, m6wili co
innego. 54 zapisy, sq zeznania, wyjainienia i one sq w oczywistej kolizji z tym, co tzaierdzi
Pan W6jt o niezachgcaniu, czV tym podobnym. Ale ma to Scisty zwi4zek i na to Pay'rsfiau
jeszcre raz zwracam uwagg, jeszcze raz prosq o przejrzenie map, albo o zorientowanie sig zl
syfuacji na gruncie. Droga- krzy26wka: Rumian-Lubnwa-Gutowo- znajduje sig na terenie
gm.Lubawa, pow. Ilawski. leszcze raz powiadam, W6jt Gminy Rybno nie moie udzielat,
teraz ju2 wszyscy taisyflza, ip nic udzielal, ale s4 wypowieilzi os6b, kt6re m6wiq, 2e udzielat,
zezwoknin na karzystanie z tej drogi. W zwiqzku z tym, kiedy bgdziecie Pafiskao czytnli tu
nasze zapytanin i odpoatiedzi Pana W6jta, bardzo pros4 abyicie zwr6cili uwagq na to uwage.
Prositbym Pana Przewodniczqcego o to, aby rzeczywiicie kt6rai sesjn Rndy Gminy mstala
poiwftmna wyjainieniu tej kwestii. My6Q, 2e to pytania na kt6re odpou:iedziet trzeba. Nie
indywidunlnie, ale tak jak m6wig z racji tego, 2e to jest pismo do Rndy, Iiczg na tal<4

odpowiedi od Rady.

Radny- Pan Andrzej Kornacki: ,,mam tylko jednq sugestig i zapytanie w leuestii
protakatu. Te r62nia, kt6re Panouie sobie tutaj wyjaSniali, jnk ma byf protok1l napisany,
przykty, kiedy i kto ma prazoo wglqdu. Zgadzam sig z tym, in po zatwierdzeniu, wtedy jest
opublikowany, dastgpny dla wszystkich. Uaniam, i.e je2eli on bezpo{rednio jakiegoS

obywatela, r6wnie2 2eby miat mo2liutoit aglqdu. Natomiast zatahoiatoby sprawg , bo ja w tej
chwili nie wiem, czy koleianki i koledzy Radni zapoznajq sig z protokalami dotycz4cymi ich
spraw przed mfwierdzenicm. Uwa2am, 2e jeieli znhoierdzamy, to ka2dy powinien zapoznat
sig z protokolem. Alc praktykn, ire nie wszyscy maj7 moiliwoSt w cmsie zapoznat sig z tym
protokolem. Uwa2am, ie je2eli protokot zatwierdzamy ufajqc Pani protokolantce i Panu
Przewodniczqcemu, kt6ry zapoznnje sig na pewno z ka2dym protokolem, bo taka jego rola i
obowiqzef to my6lg, 2e te nagrania poutinny byt archiwizowane. leieli ktoi kiedykolwiek
mialby ut4tpliwoi6 , to moin siggnqt do nagrari."
Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,,Panie Radny praktylq Pan zna. leinli
podejmujemy uchwaQ o zahoierdzeniu protokotu, z petnq 1wiailomoici4 zgadzamy sig z tym ,
co jest tam mpisane i co mialo miejsce na ostatniej sesji. To nagranie moic byt wykasowane
dlatego, ie wszystko zostato przeniesione na papier i to jest archiwizowane" . lei:eli chodzi o
wgl4d ka2dzgo minteresowanego, to ja jako Przewodniczqcy biorg odpoaiedzialnoi1 za sw6j
podpis, wtainie w tym momencie uiem, i:e moie to byi uilostgpnione, bo jest utiarygodne.
Natomiast dopdki Rada nie podniesie rgki i nie zaglosuje na ,,tak" to tej pewnoici nie mam.
Nie pozuiem, 2e obozuiqzkiem ka2dego Radnego, ale mo2liutoAciq kt6r4 nale2y wykorzystai jest
przeglqd przygotownnego protokalu przed sesjq. Mialy miejsce fakty, ie trzeba byto sig
zastanowit czy w protokole jest do kofica zuszystko tak jak naleiy, ale to jest inny temat."
Pan Arkadiusz Krupiriski-mieszkaniec wsi Rumian: ,,jak to inny? To zasadnicze, 2e

Pan m6urL 2e protokole bylo coi inaczej."
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Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,,Panie Krupiriski wiem, it w Pariskiej
naturze jest ireby pouczai i poprawiat innych. W tym momencie apeluje do Rndnych o

zapoznawanie sQ z protokolami" .

Pan Arkadiusz Krupiiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,,my6lg, 2e nie bgdzie wielkim
utrudnieniem dla Rady, aby ta nagranie bylo zachowane do nastgpnej sesji Rady Gminy, po
tuj ktora mtwierdzita. Wtedy bytaby moilituo{t , bo sam Pan powiedzial, 2e byly r62ne
sytuacje ,,inne", w zwiqzku z tym 2eby byta mo2liwoit korekty."
Przewodnicz4cy Rady - Pan Marian Ligman: ,jeireIi tak bardzo chce miet Pan zuptyw na
praq Rady i zasady, kt6re Rada przyjmuje, to zbli2ajq sig wybory, prosry kandydowai, wejit
do Rady, w6wcms bgdzie miat Pan bezpoiredni wptyw na to, co dzieje srg w Rndzie. Wteily
bgdzie Pan kierowat te pouczenia do siebie r6wnie2, a nie tylka do nas Radnych."
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,,mam prawo do nktywnoici
obywntelskiej" .

Radny - Pan Bogdan Kopafski : ,,Panie Krupirtski, chodzi o odbi1r 1mieci z Pafiskiej
posesji, czy w og6le nie przyjeidiajq do Pana? "
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,, nie przyjechali do mnie ani razu,
a2 osobisg telefon do Pana z frmy KOMA mskutkowal tym, in przyjechali" .

Radny - Pan Bogdan Kopariski: ,,myilg, in tu koledzy powinni zajqf sig tym."
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian:,,liczylem na Radg, ale Pan W6jt
powiedzint, ire bezpoirednio da ,,Dzialdoutszczyzny" mam sig zwraca6."
Radny-Pan Edward Wi6niewski: ,,Pann sprawa byta poruszana w ,,Dzialdozuszczyinie".
Pan Niediwiecki jest koordynatorem migdzy Panem a firm7 KOMA. W zwiqzku z
powyiszym akurat po sesji dzwonitem tam, poinformowalem o problemie. Obiecali, 2e sig tym
njm7. Pros4 nie m6wii, in tylko frma KOMA minteresowat sig Panem dlntego, ie Pnn
Nied2wiecki r6wnie2 to wyjainiat. Pom ty Moni dysponujq takimi urzqdzeniami, kt6re
informujq czy ten d samoch6d byl u Pana, czy tei nie. Pan Niediwiecki prosit, 2e jeitli sq

przypadki, gdzie €mieci nic s4 odbierane, aby go o tym fakcie informoutat."
Pan Arkadiusz Krupifiski-mieszkaniec wsi Rumian: ,,nie zuiem kto to jest Pan

Niediwiecki. Natomiast kiedy przy jechata firma, przejechali i niedzieli, zadzwonilcm do
jakiegoi Pana . Ten Pan minterweniowal, za chwilg oni zautr6cili, przyjechali i odebrali.

Powiedzieli, in bgd4 odbiera1. Tak2e wydaje mi sig, ire ze strony frmy KOMA sprawa jest
zatahoiona."
Mieszkaniec wsi Rybno : ,jaki6 czas temu rozmnwialem z Panem W6jtem, proponowntem,
aby nasza Gmina przystqpila do systemu informacji sms-owej. Mieszkari r62nych tutaj zu

okolicy mog4 dastawat na telefony komorkowe sms m.in. o terminach Wroozu 6mieci oraz o

wsrelkiego rodzaju imprezach, spotkaniach z mieszkaricami, mgroinniach pogodowych itd.
Co6 takiego na peumo u nas by sig przydalo. Wtedy mo2na by ustawit wysytanie wiadomoici
nie glko do poszczeg6lnych miejscowoici, ale te2 na poszczeg6lne ulice. Czym6 takim m6glby
njqt sig ktoi z dziatu promocji lub zarzqdzania kryzysoutego. Myilg, in je2eli Gmina
zdecydoutntby sig na coi takiego, to byloby dobre rozwiqzanie dla mieszkarimw."
Radny - Pan Leszek Zakrzewski: ,,w jakiej gminie to dziata?'
Mieszkaniec wsi Rybno: ,,migdzy innymi w Grodzicznie."
Radny - Pan Leszek Zakrzewski: ,,czy u Gminie Grodziczno zna Pan tak4 osobg, kt6ra
sQ tym zajmuje?
Mieszkaniec wsi Rybno: ,,rie, ale mogg sip dowiedzie6."
Radny - Pan Leszek Zakrzewski: ,,pros?4 o informacjg, jak dtuga ten system

zainstalownny, czy sprawdza sip, czy micszkaricy sq zadowokni i nazzoisko konkretnej osoby

oraz telefon."
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Mieszkaniec wsi Rybno: ,,gdyby nie udalo mi sig w Grodzicznie, to wiem, 2e zo

Gzoi2dzinach tei to dziala. laki6 czas temu mogli1my obsenoowat remont drogi powiatowej z
Hartowca do IQtIewa, do skrzyiowania z drogq wojew6dzk4 nr 541.. lak winna uryglqdat
droga wojew6dzka to zoystarczy, jeieli jedzie sig z Lidzbarka do Lubatrry. Natominst droga z
Katbwa do Hartowca przypomina raczej 1cieilq rowerowq, jest wg2sza ni2 niekt6re drogi
powiatowe w naszej gminie. Dlaczego o tym m6wig? laki6 czas temu byta tutaj mowa, 2e do
naszej gminy przyjechal inwestor z Wielkiej Brytanii. Miaty byt tutaj hrrorzone tulewizory.

lednak nic z tego nie wyszto, bo jakoit dr6g jest u nas w kiepskim stanie. Dlatego ten
inwestnr zrezygnoawt. Gdyby ten inwestor przyjechal teraz, gdyby zobaczyl tg drogg, ta
powiedziatby ,,no dobrze samochody osobowe sq w stanie sig tam wymija6, a samoch6d
cQiarowy z samochodem osobourym jui nie." Stracili1my ogromnq szansg, bo jest to jedna z

furtek, kt6re nmkngli1my. R6wniei Graleuto, tam mogli1my tworzyi frmg podobnq da
Dekorglassu, Hans Glasu, kt6re mogtyby eksportowat towary. Dlaczego droga ta jest tak
waina? Myilg, ie jakiei 70 % inurestor6at, chciatoby eksportowat swoje townry na zach6d, do
portu ut Gdyni. Co z t4 drogq? ledyne rozwi7zanie, jakie moina teraz zaoferozuai to remont
drogi Tuczki-Koszelewy_Pto6nica-Gr6dki. Droga z Lidzbarka do Dziatdowa jest jakby
rdwnolegla do drogr nr 538, przebiegajqcej przez nasz4 Gming, tyko, 2e wysunigta na
poludnie. Musimy teraz zmuszat. przysztych inwestor6w ilo robienia jakby tr6jk4ta. To s4

dodntkoute koszty. Kaidy stwierdzi, ire mu sig to nie oplaca. le2eli mamy gminy X i Y, kt6re
oferujq nam lepsze poto2enie, korzystajmy z ich drogi. Bo na kolejny remont czy poszerzenle
ju2 wyremontawanego odcinka nie dostaniemy pienigdzy. Istnieje te2 moiliwoit pozyskanra
pienigdzy jeszcze nn remont jui stworzonej drogi. Bo drogi nr 15 nie dn sig jui przylqczyt do
nasnj Gminy. Istnieje jeszcze moiliutoit przylqczenia do drogt krajowej Nr 7, z Gralewa do
Uzdowa i bezpo€rednio do Nidzicy, z Uzdouta do Dzialdowa, to zale2y r6wnie2 od opcji. Ale
jak jui byta mowa trudno jest zdobyi pieniqdze na remont tej drogi, bo tn drogq nie jest
zainteresowany Olsztyn. lstnicje jeszcze druga opcja. Droga Gralewo-Niestoja-Filice, gdzie
obecnie trwa praca nad budow4 winduktu w Graleutie. Sq robione pomiary nad przyszl4
budowq uiadukfu w Turzy. Bylem u Zarz4dzie Dr6g, dozoiedziatem sig, 2e ut przyszlo1ci lub
teraz, oni sami nie wiedzq bgd4 przeproutadzone pomiary tej drogt z Filic do Gralewa. W
przyszto4ci ma byt ona remontoroana. Obecnie ma ona szeroko66 5 m, docelowo ma miei 5,5
m, czyli tei nie bardzo. AIe jeinli znalaztyby sig pieniqdzc, je2eli znalaztyby sig chgtne osoby,

to ta drogn moglaby byt szersza, bytaby to jakni opcja. Znmkngli1my sobie jui jednq furtlg. Sq

moie jeszcze 2lub 3 smnse, ktore moiemy wykorzystad leinli ich nie wykorzystamy, to boje

sig, 2e z tej Gminy zrobi sQ jeden wielki skansen."
Przewodniczqcy Rady - Pan Marian Ligman: ,,wracajqc do Pann wypowiedzi i do
historii, kt6rn rzeczywi$cie miala miejsce, kiedy inwestor szukal moiliwoici ilo usytuowania
wytw6rni sprrytu. Stan dr6g, szczeg6lnie uiailuktu miaty tonai 15 ton, wigc 2ailen TIR nie
miat wtedy prawa przejechat wedlug przepisuo przez Rybno, bo od strony Hartowca byl
wiadukt, a at Tuczkach na rzece WeL Byl jeszcze jeden argument - odlefioit do drogi
krajowej dla inutestora bylo to uaine. Migdzy innymi na tym rozbily sig rozmowy. Byly
proutadzone z wielkim zaanga2outaniem i perspektywami, ale tak sig stalo. leicli chodzi o
drogg nr 538-to mialem moiliwo66 rozmouy z Wicezoojewod.q u Pana Starosty. Poruszalem
ten problem , zapraszalem go, aby przyjechat i zobaczyt przynajmniej odcinek prrebiegajqcy
przez Zabin i por6wnal go z innymi drogami, ktore s4 w 2abinach, ieby sig po prostu
zawsgdzit. Wicewojeutoda obiecnt, 2e m6j wniosek traf dalej. Bylem te2 1wiadkiem
wystqpienia Pana Chojaka, wtaiciciela frmy Dekorglass. On prredstawit swoje argumenty i
powiedzial, ie jeizli droga nr 544, czyli Mlaua-Dzialdowo nie zostanie ut najbli2szym czasie
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daprowadzona do porzqdku to ja zamykam swojq frmg i przenoszg j4 do Wielkapolski, aWy
zostajecie z 2 ty6 ludzi. Pan Wicewojewoda nie miat wiele do powiedzenia. Wigc tamte
argumenty i moje argument4, bVIy jak dzieri do nocy. I co sig dziejeT Droga jest
przebudowywana. Wniosek o przebudowg tej drogt byt uieloletni. Co chwila byt odnawiany,
szczegdlnie na forum Rady Powiatu, przez Pana Starostp poruszany. Bylem wczelniej na
spotkaninch z Marszalkiem Wojew6dztwa. Widzi Pan r6ine rozwiqzania, tylko, ie ta ilroga o
kt6rej Pan wspominat przez Kntlezao, zostnta zrobiona. Nn pewno Zarz7d Wojew6dzki miatby
problcm i:eby remontowat tg drogg, ale jeszcze wigkszy problem miatby z utykupem gruntu na
pobocm. Tak naprawdg to cata droga 583 pozuinna byt prrebudawana. Tak wigc, podaje Pan
r62ne moiliwoici, ale sam Pan wie, i:e bez wykupu gruntu nie da sig tego zrobid"
W6jt Gminy - Pan Edmund Ligman: ,,nie m6zai sig o tym, 2e ta droga 538 nie bgdzie
prnbudowytoana, ona bgdzie przebudowana, takie s4 plany. Nie ma tych pienipdzy, bo Pan
Chojak spowodowat, 2e droga 544 jest robiona. Wierry, 2e ta droga bgdzie w przyszloici
przebudawana, bo jest ona najwa2niejsza dla naszej Gminy. Nie mogg sig z Panem zgodzi6, 2e

Gmian Rybno bgdzie niebawem skansenem. Nie wiem dlaczego od razu sq takie ostre stawa,
poniewai Gminn pokazaln na jakiej jesteimy pozycji, je2eli chodzi o rozw6j Gminy. Gazeta
krtjowa pokazala ranking najlepszych gmin w kraju, a nie podata tego gazeta lokalna. le2eli
chodzi o rozza6j Gminy na 2,5 ty6. samorzqd6w jesteimy na 68 miejscu, co jest spowodowane
inwestycjami i pozyskiwaniem pienigdzy. Szkada, 2e nie zauwa2 sig, 2e w zoojew6dztttie
wyjezdinjq nnjlepsze snmochody przeciwpoiarowe, it jesteimy ut roojew6dztwie nnjlepiej
skanalizowanq gmin4 i wiele innych rzeczy. Przykro mi, 2e tych dobrych rzcczy sig nie widzi,
g lko n as tawienie ne ga@ ne. "

Wigcej pytaf i wniosk6w nie wniesiono.

Ad7. Zamknigcie obrad.

O godz.10:45 prowadzqcy obrady Przewo dnicz4cy Rady Pan Marian Ligman - wobec
wyczerpania porz4dku obrad - zamkn4l obrady XLVI sesji zwyczajnej Rady Gminy Rybno.
Na tym protok6l zakofczono.

Proiokolowala

e*usfui,u

Prowadz4cy obrady:

P r znw o dntcficy Rady G miny
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